
Hlas Bystřice
2 / 2023

Podávejte své návrhy do 4. ročníku
participativního rozpočtu

STRANA 7

Ceny města Bystřice 2022,
slavnostní předávání ocenění

STRANA 8

Z P R A V O D A J  M Ě S T A

Volbu nového prezidenta
si nenechala ujít žádná generace
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FOTOZPRÁVY

Zahájení výstavy fotografií Pavla Kašpara. 
Výstavu si můžete prohlédnout do konce 
února v bystřickém infocentru.

Prezidentských voleb 2023 se 
účastnily všechny generace. Pro 
některé byly premiérou.

V prostorách infocentra proběhlo školení 
pro seniory: Jak na tablet a chytrý telefon 
od Moudré sovičky z.s.

První kavárnička mateřských škol ORP 
Benešov byla uspořádána v Mateřské škole 
Bystřice.

Úchvatný příběh o Františku Malkovském 
(1897-1930), vojenském stíhacím a akrobatic- 
kém pilotovi, najdete zpracovaný na 
Ješutově náměstí.

Infocentrum, kavárna a muzeum loutek 
myslí i na naše nejmenší občany, kterým je 
k dispozici dětský koutek.

Během ledna došlo k závadě na 
teplovodu. Probíhalo napouštění řadu a 
následné průběžné odvzdušňování. 
Dodávka tepla byla dočasně přerušena.

V neděli 8. 1. 2023 proběhl v areálu Pod 
barevnou trh, kde se prodávají chovná 
zvířata, směs na krmení nebo jablka a 
cibule.

Ve zdravotním středisku opět najdete 
MUDr. Růženu Dvořákovou starší, 
praktickou a kožní lékařku.

Lákavá nabídka kavárny Kafíčko. Přijďte posedět do naší kavárny a dát si něco dobrého.
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ÚVODNÍK

NENECHTE SI UJÍT!

Hlas Bystřice - zpravodaj města Bystřice, vychází 
11x ročně (červenec a srpen dvojčíslo). Vydavatel: 
město Bystřice, IČ 00231525. Vychází od roku 1957. 
Náklad: 2 150 výtisků, registrováno u MKČR 
- E 10758. Odpovědná redaktorka: Denisa Havelka 
Říhová. Grafická úprava: Denisa Havelka Říhová. 
Adresa redakce: Ješutovo náměstí 14, 257 51 
Bystřice. Redakční rada:  D. Štěpánek (předseda), 
D. Havelka Říhová, V. Hřebíčková, B. Kristenová, 
R. Dvořáková, M. Michálková. Jazyková korektura: 
Kateřina Šilhová. Redakce si vyhrazuje možnost 
redakční úpravy příspěvků. 
 

E-mail: zpravodaj@mestobystrice.cz 
Tel: 607 249 648

PŘÍŠTÍ VYDÁNÍ

Uzávěrka příštího čísla  
je 28. února 2023.

Příspěvky do Hlasu Bystřice posílejte 
na: zpravodaj@mestobystrice.cz. 
Fotografie přikládejte jako 
samostatné soubory v co nejlepší 
kvalitě (max. 10 MB v každém 
e-mailu). Nemáte-li možnost použít 
e-mail, můžete příspěvky přinést 
osobně do Infocentra na Ješutově 
náměstí. Pokyny pro přispěvatele, 
termíny uzávěrek a statut Hlasu 
Bystřice najdete na webových 
stránkách www.mestobystrice.cz.

Výsledky
prezidentských
voleb 2023

STRANA 5-6

Město Bystřice
modernizuje
veřejné
osvětlení

STRANA 10

Didaktická dílna 
urychluje
modernizaci
školy

STRANA 13

3

Text: Růžena Dvořáková, 
lékařka a členka Redakční 
rady Hlasu Bystřice

áme tedy nového pre-
zidenta. Sláva! Tak 
snad alespoň na chvíli 
ustane mediální ma-
sáž posledních dní, 

kdy už se člověk, jak praví starý vtip, „bojí 
otevřít konzervu“.
Nemyslím si, že u nás by prezident měl to-
lik pravomocí, jako například v USA, ale vě-
řím, že se bude snažit uklidnit rozbouřené 
vášně tak, abychom si všichni uvědomili, 
že žijeme ve společném státě. A na něm by 
nám všem mělo záležet v první řadě.
Také věřím, že pravý muž unese nejenom 
výhru, ale že dokáže unést i prohru. Naše 
země je velmi krásná a měli bychom chá-
pat, že bude jen taková, jakou si vybuduje-
me – a jakou si zasloužíme. Nechtěla bych, 
abychom si všichni mysleli totéž, nebo 
abychom opět navenek říkali něco jiného 
než doma. Vždyť i v medicíně existují různé 
léčebné postupy, někdy i nepříjemné, nebo 
bolestivé – ale cíl je vždycky jen jeden – po-
moci tomu, kdo to potřebuje a kdo o pomoc 
požádal. Jen to nesmí být na úkor někoho 
nevinného.
Bydlím v Bystřici už přes 40 let. Za tu dobu 
vidím, jak se z původní skoro vesnice (tedy 
městyse) stává krásné, ač malé město. Po-
znala jsem tu spoustu lidí, kterým nezáleží 

jen na jejich prospěchu, ale kteří nenápad-
ně pomáhají, kde je zapotřebí – a nepotře-
bují se tím chlubit. Také jsem ale poznala 
lidi, kteří musí každou drobnost, kterou 
udělají pro společnou věc, okamžitě zveřej-
nit a nafouknout, jen aby „všichni viděli“!
Jsem tu ráda, lidé se vesměs chovají jako 
sousedé a je vidět, že jim na Bystřici zále-
ží. Ozvěny z hlavního města sem zase tolik 
nedoléhají, ale všichni se známe a víme, co 
od toho druhého čekat.
Ale není jenom prezidentská volba, máme 
únor, a to je krátký měsíc.  Za chvíli tu bude 
jaro, a tak doufám, že tak, jak se probudí 
příroda, probudí se i to lepší v nás všech. Že 
si navzájem nebudeme vyčítat, co kdo jak 
udělal a jak to vlastně myslel. Že se třeba 
budeme zdravit. Že budeme po sobě uklí-
zet nepořádek – a to i malý, jako například 
nedopalky cigaret. Ale i ten větší, například 
po svých zvířecích mazlíčcích. I z takových 
maličkostí se skládá každodenní život – a je 
jen na nás, budeme-li ho žít s úsměvem na 
tváři, nebo se zamračeným čelem a věčnou 
lamentací v ústech.
A tak si dovoluji přát vám všem, abyste 
denně nosili ten nejjednodušší módní do-
plněk – vlídnost a toleranci. Tyhle dvě jsou 
totiž většinou vysoce nakažlivé a lék na ně 
naštěstí není!

M

Nový prezident, klidnější vášně
a blížící se jaro v srdci Bystřice

Nový ceník inzerce zpravodaje
Vážení čtenáři, rádi bychom vás informo-
vali o změně cen inzerce v našem zpravo-
daji Hlasu Bystřice. Od únorového čísla se 
ceny inzerce mění takto: za celou stranu 
včetně DPH zaplatíte 4 000 Kč, za polovinu 
strany 2 000 Kč a za čtvrtstranu 1 000 Kč. 
V případě dlouhodobé celoroční inzerce je 
možná sleva. Tyto změny jsou způsobeny 
vysokými náklady na výrobu zpravodaje a 

potřebou zajistit jeho kvalitu i do budouc-
na. Věříme, že nové ceny budou stále při-
jatelné pro naše partnery a že budou moci 
nadále využívat služeb našeho zpravodaje 
k prezentaci svých produktů a služeb. Po-
kud máte jakékoliv dotazy či připomínky, 
neváhejte nás kontaktovat.
Děkujeme za pochopení a těšíme se na dal-
ší spolupráci s vámi.

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice
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ZPRÁVY

Jednání Rady města Bystřice
Zkrácená verze zápisu z jednání č. 6 Rady města Bystřice ze dne 9. 1. 2023 a jednání č. 7 ze dne 23. 1. 2023. Plnou verzi naleznete na 

webových stránkách www.mestobystrice.cz. | Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice.

Rada města Bystřice schvaluje Odpisový 
plán na rok 2023 Mateřské škole Bystřice.

Rada města schvaluje podání žádosti 
v Programu 2023 pro poskytování dotací na 
podporu turistických informačních center 
Středočeského kraje z rozpočtu Středočes-
kého kraje ze Středočeského fondu podpo-
ry cestovního ruchu Městským kulturním a 
informačním centrem Bystřice.

Rada města schvaluje navýšení příspěv-
ku pro Základní školu Bystřice ve výši 
20 000 Kč z fondu rady města na stravné 
pro děti z Ukrajiny, které byly zapsány k po-
vinné školní docházce při základní škole.

Rada města schvaluje podání žádosti  
v Programu 2023 pro poskytování dotací na 
podporu turistických informačních center 
Středočeského kraje z rozpočtu Středočes-
kého kraje ze Středočeského fondu podpo-
ry cestovního ruchu Městským kulturním a 
informačním centrem Bystřice v tematic-
kém zadání d) Propagační materiály tištěné 
– brožura Bystřice 2023 a trhací mapy A3.

Rada města bere na vědomí Zápis re-
dakční rady Hlasu Bystřice č. 1/2023, schva-
luje upravený Statut Hlasu Bystřice a 
schvaluje nový ceník inzerce Hlasu Bystřice 
od čísla 2/2023.

Rada města souhlasí s uzavřením Smlou-
vy o budoucí smlouvě o zřízení věcného 
břemene služebnosti inženýrských sítí, 
která je uzavřena mezi městem Bystřice 
(budoucí strana povinná) a ČEZ Distribuce, 
a.s., (budoucí strana oprávněná), k pozem-
ku parc. č. 1264/1 k.ú. Kobylí, zapsaném 
v katastru nemovitostí vedeném Katastrál-
ním úřadem pro Středočeský kraj, Katas-
trální pracoviště Benešov, na listu vlastnic-
kém č. 10001, za účelem akce ,,zřízení 
distribuční soustavy – nový kabel NN‘‘, za 
jednorázovou náhradu ve výši 2 700 Kč bez 
DPH.

Rada města schvaluje prodej nepotřeb-

ného majetku – AVIA A31K/5, SPZ BNA 33-
49, VIN: G 009126/1986-07940 nejvyšší ce-
nové nabídce městysu Maršovice, 257 55 
Maršovice 89, IČ: 002 32 181, DIČ: 
CZ00232181 za nabídnutou cenu 30 000 Kč.

Rada města schvaluje uzavření Dodatku 
č. 2 k Nájemní smlouvě ze dne 1. 7. 2021 na 
pronájem nebytového prostoru č. 10, Dr. E. 
Beneše č.p. 115, 257 51 Bystřice mezi městem 
Bystřice (jako pronajímatelem) a MC Kulí-
šek, z.s. (jako nájemcem) na prodloužení 
doby pronájmu, a to na dobu určitou 1 roku 
od 1. 1. 2023 do 31. 12. 2023.

Rada města schvaluje uzavření Dodatku 
č. 2 ke Smlouvě ze dne 5. 3. 2008, nebytový 
prostoru č. 8, Dr. E. Beneše č.p. 115, 257 51 
Bystřice mezi městem Bystřice (IČ: 00231 
525) a Základní organizací Českého zahrád-
kářského svazu Bystřice (IČ: 71226214). Ob-
sahem dodatku je prodloužení doby plat-
nosti Smlouvy, a to na dobu určitou 1 roku 
od 1. 1. 2023 do 31. 12. 2023 za cenu 25 Kč/m2/
rok.

Rada města bere na vědomí Zápis z jed-
nání Osadního výboru Tožice ze dne 16. 12. 
2022.

Rada města schvaluje Rozpočtové opat-
ření č. 1/2023.

Rada města konstatuje, že z důvodů nut-
nosti snížení energetické náročnosti a sní-
žení intenzity světelného smogu je potřeba 
omezit funkci dekorativního osvětlení his-
torických památek v katastru města Bystři-
ce jako např. Kostel svatých Šimona a Judy, 
Památník obětem válek, kostely v Nesvači-
lech, na Tožici apod. Rada města zároveň 
ukládá starostovi města zajistit technické 
řešení umožňující vypínání dekorativních 
osvětlení památek v katastru města v ča-
sech od 00:00 do 5:00 hodin.

Rada města schvaluje přijetí dotace ve 
výši 554 178 Kč z Programu rozvoje venkova 
ČR a uzavření Dohody o poskytnutí dotace, 

název projektu Pořízení kuchyňských tech-
nologií do MŠ Bystřice.

Rada města schvaluje na základě Roz-
hodnutí a oznámení o výběru dodavatele 
k zakázce „Sportovní areál při ZŠ Bystřice  
u Benešova“ výběr dodavatele: TUBEKO 
SPORT, spol. s r.o., se sídlem: Na armádě 
364, 270 62 Rynholec, IČ: 498 25 020. Rada 
města zároveň schvaluje uzavření Smlouvy 
o dílo k zakázce „Sportovní areál při ZŠ 
Bystřice u Benešova“ s firmou: TUBEKO 
SPORT, spol. s r.o., se sídlem: Na armádě 
364, 270 62 Rynholec, IČ: 498 25 020, za na-
bídkovou cenu 20 747 345, 54 Kč bez DPH.

Rada města schvaluje vyhlášení veřejné 
zakázky „Zpracování projektové dokumen-
tace nová ČOV“ za předpokládanou cenu 
20 552 000 Kč bez DPH.

Rada města schvaluje Ceník služeb Měst-
ské knihovny Bystřice, Ješutovo náměstí 14, 
257 51 Bystřice pro rok 2023.

Rada města souhlasí s podáním a realiza-
cí projektu „Základní škola Bystřice OP 
JAK“ v rámci Výzvy č. 02_22_002 Šablony 
pro MŠ a ZŠ I.

Rada města souhlasí s přijetím grantu 
Nadace O2, programu Chytrá škola, ve výši 
84 000 Kč pro Základní školu Bystřice, 
okres Benešov, IČ:49528 351. Grant je určen 
na sérii preventivních programů pro žáky a 
supervize pro učitele

Rada města bere na vědomí Zápis z jed-
nání Komise pro veřejný pořádek ze dne 
11. 1. 2023.

Rada města bere na vědomí Vnitřní před-
pis č. 1/2023 Směrnice k čerpání sociálního 
fondu města Bystřice, vydaný tajemnicí 
MěÚ Bystřice v souladu s ustanovením § 110 
odst. 4 písm. e) zákona č. 128/2000 Sb, o ob-
cích (obecní zřízení), ve znění pozdějších 
předpisů a v souladu s Pravidly hospodaře-
ní se sociálním fondem města Bystřice, 
s účinností od 1. 1. 2023.

Nejbližší zasedání zastupitelstva 15. 3. 2023                            
Zveme vás na veřejné zasedání Zastupitelstva města Bystřice, které proběhne dne 15. 3. 2023 od 17 hodin v zasedací síni 

Městského úřadu Bystřice. Jednání můžete být přítomni osobně nebo ho sledovat online na YouTube kanálu „Město Bystřice“. 
Odkaz naleznete před zahájením zasedání jak na webových stránkách www.mestobystrice.cz, tak na sociálních sítích.

www.mestobystrice.cz4
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VOLBY

Výsledky prezidentských voleb 2023 v ČR
Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Zdroje: www.volby.cz, www.denik.cz, www.felt.com

Petr Pavel se stal novým českým prezidentem.
Je čtvrtým prezidentem samostatné ČR (Václav Havel, Václav Klaus, Miloš Zeman).

Petr Pavel získal 58,32 % hlasů, Andrej Babiš 41,67 %.
První volební kolo se konalo 13. a 14. ledna 2023, druhé ve dnech 27. a 28. ledna 2023.

VÝSLEDKY 1. KOLA: OBEC BYSTŘICE (A POROVNÁNÍ S CELKOVÝMI VÝSLEDKY)

VÝSLEDKY 2. KOLA: OBEC BYSTŘICE (A POROVNÁNÍ S CELKOVÝMI VÝSLEDKY)

Prezident podle Ústavy České republiky:
jmenuje a odvolává předsedu a další členy vlády a přijímá 

jejich demisi, odvolává vládu a přijímá její demisi,
svolává zasedání Poslanecké sněmovny,
rozpouští Poslaneckou sněmovnu,
pověřuje vládu, jejíž demisi přijal nebo kterou odvolal, 

vykonáváním jejích funkcí prozatím až do jmenování nové 
vlády,

jmenuje soudce Ústavního soudu, jeho předsedu a 
místopředsedy,

jmenuje předsedu a místopředsedy Nejvyššího soudu z řad 
soudců tohoto soudu,

odpouští a zmírňuje tresty uložené soudem (agraciace) a 
zahlazuje odsouzení (rehabilitace),

má právo vrátit Parlamentu přijatý zákon s výjimkou 
zákona ústavního,

podepisuje zákony,
jmenuje prezidenta a viceprezidenta Nejvyššího kontrolního 

úřadu,
jmenuje členy Bankovní rady České národní banky.

VOLEBNÍ ÚČAST V 1. KOLE
Bystřice: 72,96 %
Celkové výsledky: 68,24 %

VOLEBNÍ ÚČAST VE 2. KOLE
Bystřice: 73,39 %
Celkové výsledky: 70,25 %
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Výsledky prezidentských voleb po okrscích

VOLBY

Zdroje: www.volby.cz | Zpracování: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Okrsek 1: Bystřice – volební místnost Městský úřad 
Bystřice, Dr. E. Beneše 25, Bystřice – obřadní síň

Okrsek 2: Bystřice – volební místnost Městský úřad 
Bystřice, Dr. E. Beneše 25, Bystřice – zasedací síň

Okrsek 3: Bystřice – volební místnost Základní škola 
Bystřice

Okrsek 4: Osady Božkovice, Drachkov, Tožice, 
Radošovice

Okrsek 5: Osady Jinošice, Opřetice, Líštěnec Okrsek 6: Osady Jarkovice, Jírovice, Semovice, Hůrka

Okrsek 7: Osada Líšno Okrsek 8: Osada Mokrá Lhota

Okrsek 9: Nesvačily, Zahořany, Petrovice,
Tvoršovice, Mlýny

Okrsek 10: Ouběnice, Hlivín, Jeleneč, Jiřín, Kobylí
a Plchov, Strženec, Vojslavice.
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Podávejte své návrhy do 4. ročníku
participativního rozpočtu

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Město Bystřice vyhlašuje již čtvrtý ročník 
participativního rozpočtu. I v letošním 
roce uvolnilo město Bystřice ze svého 
rozpočtu částku 300 000 Kč na projekty 
navržené občany. Z následného veřejné-
ho hlasování vzejde vítězný projekt, kte-
rý poté bude realizován. Tento proces na 
jedné straně přináší občanům možnost 
přímo rozhodnout a ovlivnit využití části 
finančních prostředků z veřejného roz-
počtu a zároveň městu dává cenné infor-
mace o přáních a potřebách samotných 
obyvatel města.
Participativní rozpočet je proces umož-
ňující občanům se podílet na rozhodování 
o konkrétním využití části veřejných pro-
středků. Občané tak přichází s vlastními 

nápady, které musí být realizovatelné 
v rámci daného finančního rozpočtu. 
Ve veřejném hlasování je pak zvolen vítěz-
ný projekt. 
Město Bystřice se, po dobrých zkušenos-
tech s participativním rozpočtem z před- 
chozích let, rozhodlo již po čtvrté poskyt-
nout občanům k dispozici finanční pro-
středky na realizaci těchto projektů.
Letos radní města uvolnili z městského 
rozpočtu částku 300 000 Kč. Občané mo-
hou začít své projekty předkládat od 1. 2. 
do 6. 4. 2023 a pro jejich prezentaci využít 
speciální webové stránky www.zbystri.cz, 
kde si projekty mohou všichni prohléd-
nout a seznámit se s nimi. Poté, co pro-
jekty projdou formální kontrolou a budou 

uznány jako zrealizovatelné za předem 
daných podmínek, proběhne veřejné 
hlasování. Samotná realizace proběhne 
ve spolupráci města, navrhovatele a ideál-
ně i se zapojením místních občanů. 
Hlavním účelem participativního rozpoč-
tu je občany aktivně zapojit, dát jim mož-
nost vyjádřit svůj názor a něco ovlivnit. Již 
úspěšně uskutečněné projekty obnovy 
návsí v Líšně a Zahořanech a projekt dře-
věných posezení pro cyklisty v okolí Rado-
šovic jsou důkazem, že ze strany občanů 
je o participativní rozpočet zájem a že se 
jedná o dobře vynaložené finanční pro-
středky. Věříme, že právě startující čtvrtý 
ročník rovněž přinese mnoho zajímavých 
a inspirativních nápadů.

ZPRÁVY

Vítězný projekt roku 2020: Revitalizace 
návsi v Líšně

Vítězný projekt roku 2022: Revitalizace 
návsi v Zahořanech

Vítězný projekt roku 2021: Dřevěné 
posezení pro cyklisty v okolí Radošovic

Spolek ZAHOŘANY SOBĚ, z.s. vyhrál partici-
pativní rozpočet 2022 a revitalizoval náves

Text: Michaela Kaprálková, koordinátorka participativního rozpočtu

Vítězem loňského hlasování participativ-
ního rozpočtu se stal spolek ZAHOŘANY 
SOBĚ, z.s. se svým projektem „Revitali-
zace návsi v Zahořanech“. Požádali jsme 
Tomáše Pechače, předsedu spolku, aby 
nám řekl něco o své zkušenosti s PaRo a 
samotné realizaci projektu. 
1. PANE PECHAČI, BRZY TO BUDE 
ROK, KDY JSTE PŘIHLÁSILI SVŮJ 
PROJEKT DO PARO. NÁVES 
V ZAHOŘANECH SE ZA TU DOBU 
PROMĚNILA K NEPOZNÁNÍ. MŮŽE-

TE NÁM ŘÍCT, JAK JSTE PŘIŠLI 
S NÁPADEM REVITALIZACE NÁVSI 
V OSADĚ ZAHOŘANY?
Nejdřív musím říci, že původně jsme 
ohledně úprav návsi neměli tak velké am-
bice. Chtěli jsme jen vykácet přerostlé 
túje, ale v tu dobu byl právě vyhlášen par-
ticipativní rozpočet a pracovníci měst-
ského úřadu nás začali povzbuzovat, ať 
vymyslíme s návsí něco „většího“. Máme 
štěstí, že je mezi námi i architekt, který 
projekt revitalizace návsi navrhl. Všichni 

jsme se pro změnu nadchli, a i když sa-
motná realizace byla chvílemi velmi ná-
ročná, tak jsme s výsledkem velice spoko-
jeni a já jsem na nás pyšný.
2. JAKÉ BYLY HLAVNÍ PŘEKÁŽKY, 
KTERÉ JSTE MUSELI PŘEKONAT 
BĚHEM REALIZACE PROJEKTU?
Vzhledem k tomu, jak se v průběhu roku 
změnily ceny některých materiálů a po-
honných hmot, tak jsme měli problém ve-
jít se do rozpočtu. Dnes vidím, jak důležité 
je na začátku vše dobře promyslet a spočí-
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ZPRÁVY

Ceny města Bystřice 2022 – slavnostní 
předávání ocenění v divadelním sále

tat si reálné náklady. My jsme pak museli 
neplánovaně některé práce udělat sami. 
A to je další věc – zapojení se do projek-
tu vlastní prací. Sami jsme brigádami na 
návsi strávili několik víkendů po sobě, a 
to bylo hodně náročné na čas. Kdybychom 
museli takto pokračovat delší dobu, tak se 
trochu obávám, že by již nadšení a účast 
nebyla taková. Nakonec jsme vše dotáhli 
do zdárného konce, stihli jsme i rozsvítit 
vánoční stromeček a uspořádat zde Miku-
láše pro děti. Tím jsme pro Zahořany za-
hájili novou etapu pořádání akcí na nové 
návsi.  
3. JAKOU RADU BYSTE DAL OSTAT-
NÍM ÚČASTNÍKŮM PARTICIPATIV-

NÍHO ROZPOČTU PRO SOUČASNÝ 
ROČNÍK?
Mít pro projekt dostatečnou podporu 
spoluobčanů a dobře si spočítat náklady.
4. MÁTE NĚJAKÉ PLÁNY NA DAL-
ŠÍ ROZVOJ NÁVSI V OSADĚ ZA-
HOŘANY?
Na jaře nás hlavně čekají terénní úpravy, 
osev trávníku a sázení keřů. Rovněž chce-
me nějak vyřešit stání na kola, které pů-
vodní projekt nezahrnoval.  
5. CHCETE JEŠTĚ NĚCO DODAT 
ZÁVĚREM?
Především bych chtěl poděkovat všem ob-
čanům Zahořan, kteří se do projektu za-
pojili vlastními silami. Samozřejmě Městu 

Bystřice, a to nejenom za poskytnuté fi-
nance, ale i veškerou další podporu, kte-
rou nám poskytli. Na závěr jménem ob-
čanského spolku ZAHOŘANY SOBĚ, z.s. 
přeji všem hodně zdraví a štěstí v roce 
2023.

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Ve středu 25. ledna se v Divadle U Jelena 
konala slavnostní ceremonie předává-
ní prestižních Cen města Bystřice 2022. 
Jsou určeny pro občany, kteří se zaslou-
žili o rozvoj a rozkvět města. Letošní 
ročník opět ukázal, že Bystřice má řadu 
talentovaných a aktivních občanů. Ceny 
byly předávány starostou města Bystřice, 
Michalem Hodíkem, a celou akcí prová-
zel moderátor Stanislav Čeněk. Město 
Bystřice udělilo finanční dary a poukazy 
v celkové hodnotě 70 000 Kč.
Všem nominujícím děkujeme za jejich ak-

tivitu a zájem o ocenění svých spoluob- 
čanů. Stejně tak děkujeme Komisi pro 
kulturu a místní rozvoj, která vyhodnoti-
la nominace a připravila doporučení pro 
Radu města Bystřice. Děkujeme také všem 
nominovaným za jejich účast na slavnost-
ním předávání.
Níže je seznam oceněných osob dle kate-
gorií:
1) Osobnost kulturního a společenského 
života: Josef Sládeček (5 000 Kč), Mirosla-
va Michálková (5 000 Kč).
2) Úspěšný sportovec města Bystřice: 
Filip Pertlík (10 000 Kč), Šimon Bárta 
(10 000 Kč), Viktorie Šitlerová (10 000 Kč), 
Jiří Březina (10 000 Kč), Johana Vašáryová 
(10 000 Kč), Jiří Rezek (1 000 Kč), Hana 
Chlupsová (1 000 Kč), sportovci Adéla 
Šusserová, Ondřej Chlupsa, Dalibor Kři-
vánek a Adam Kadeřábek obdrželi každý 
jeden poukaz na sportovní potřeby v hod-
notě 1 500 Kč.
3) Cena za úspěchy v oblasti kultury pro 
mládež do 18 let: Ondřej Štěpánek (poukaz 
do knihkupectví v hodnotě 2 000 Kč).

Město Bystřice se pyšní tím, že oceňuje 
své občany a vyčleňuje k tomuto účelu 
část svého rozpočtu. Je důležité podporo-
vat a uznávat práci a úsilí jednotlivců, kte-
ří přispívají ke kulturnímu a společenské-
mu rozvoji města. Město Bystřice plánuje 
udělovat ceny i za rok 2023. Letošní nomi-
nace budou probíhat po celý rok a na za-
čátku roku 2024 budou vyhodnoceny. 
V únoru 2024 se tak opět můžeme těšit na 
slavnostní předávání, které se rok od roku 
stává slavnostnější událostí ve městě.

Miroslava Michálková přebírající ocenění 
od Michala Hodíka, starosty města Bystřice

Josef Sládeček (vlevo) přebírající ocenění 
za přínos do společenského života

Přivaděč pitné vody Božkovice zprovozněn
Text: Daniel Štěpánek, místostarosta města Bystřice

Vodu z nového vodovodního přivaděče 
začali občané Božkovic odebírat od za-
čátku roku 2023. Od 1. ledna tohoto roku, 

po kolaudaci nového přivaděče, začala 
do jednotlivých domácností v Božkovi-
cích proudit upravená voda ze Želivky.  

K zajištění dostatečného množství kva-
litní pitné vody přistoupilo město Bys-
třice po dokončení stavby „Vodovod 
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Nejdůležitější informace ke svozům 
komunálního odpadu

Vážení občané města Bystřice a vlastníci 
nemovitostí, připomínáme Vám povin-
nost registrace a úhrady poplatků za ko-
munální svoz odpadů. Pokud jste vlast-
níkem nemovité věci nebo společenstvím 
vlastníků jednotek, jste plátcem tohoto 
poplatku. Termín pro registraci a úhra-
du poplatku je 31. 3. 2023, proto neodklá-
dejte tuto povinnost na poslední chvíli. 
Svozy odpadových nádob budou do 31. 3. 
2023 probíhat stejně jako v roce 2022 (tzn. 
v nezměněném režimu). Od 1. 4. 2023 bude 
zahájen svoz dle podmínek a priorit, které 
vyberete pro svoji nádobu v registračním 
formuláři. Od 1. 4. 2023 budou sváženy jen 
registrované a očipované nádoby.
Kdo je povinen zaplatit místní poplatek 
pro komunální svoz odpadu je stanoveno 
zákonem o místních poplatcích (§ 10n odst. 
1 zákona 565/1990 Sb.). Plátcem místního 
poplatku je buď společenství vlastníků jed-
notek v případě, že pro dům vzniklo, nebo 
vlastník nemovité věci v ostatních přípa-
dech.

Pokud existuje více majitelů nemovitos-
ti, musí se dohodnout, kdo z nich bude 
plnit ohlašovací povinnost a stane se tak 
plátcem místního poplatku. V případě 
manželů vlastnících nemovitost ve spo-
lečném jmění se manželé dohodnou, kdo 
z nich bude ohlašovací povinnost plnit. 
Tato osoba poté vyplní formulář a stane se 
plátcem místního poplatku.
Ohlašovací povinnost můžete splnit jed-
nou z následujících cest: prostřednictvím 
papírového formuláře, který je k dispo-
zici na podatelně Městského úřadu Bys-
třice. Další možností je stažení formu-
láře z webových stránek města Bystřice 
(www.mestobystrice.cz).
Takto vyplněný formulář můžete ná-
sledně buď vytisknout, opatřit podpisem 
a dopravit do podatelny MěÚ Bystřice, 
nebo ho můžete opatřit elektronickým 
podpisem a odeslat e-mailem do poda-
telny MěÚ Bystřice, nebo ho můžete ode-
slat ze své datové schránky do datové 
schránky Města Bystřice (p8xbe7a). Nově 

máte také možnost splnit ohlašovací po-
vinnost přes Portál občana na adrese: 
https://portal.mestobystrice.cz, kde pomo-
cí elektronické identity vyplníte, zkontro-
lujete a odešlete formulář přímo z portálu. 
Portál občana je novou službou pro občany 
města Bystřice. Postupně budou rozšiřo-
vány jeho funkce.
Poplatek se hradí na účet města Bystřice 
s číslem 19-0320036379/0800. Při platbě je 
důležité uvést v kolonce variabilní symbol 
rodné číslo toho, kdo splnil svou ohlašo-
vací povinnost (bez lomítka), a v kolon-
ce specifický symbol uvést číslo popisné, 
orientační nebo evidenční nemovitosti, za 
kterou plátce odvádí poplatek.
V případě dotazů se můžete podívat na již 
zmiňované stránky www.mestobystrice.cz, 
kde v sekci odpady shromažďujeme infor-
mace o odpadech, nejčastěji kladené dota-
zy a odpovědi na ně. Pokud ani tam nena-
jdete odpověď na to, co vás zajímá, napište 
nám prosím na e-mailovou adresu:
podatelna@mestobystrice.cz.

Text: Michal Hodík, starosta města Bystřice; Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Božkovice – připojení obce na přivaděč 
pitné vody Benešov-Sedlčany“. Stav-
bu realizovala společnost VHS Bene-
šov. Celá stavba zahrnovala vybudování 
nového vodovodního přiváděcího řadu 
v délce 1161,5 metru, který propojil arma-
turní šachtu AŠ8 vodovodního přivaděče 
se stávajícím vodojemem v osadě. Sou-

částí stavby bylo i nové kabelové vedení 
v délce 609 metrů a technologické osazení 
vodojemu včetně dálkového přenosu dat. 
Vzhledem k vysokému a kolísavému tlaku 
v přivaděči byl božkovický přiváděcí řad 
osazen ještě redukčními ventily.
Celkové náklady stavby byly vyčísleny na 
necelých sedm milionů korun. Stavba byla 

podpořena tří milionovou dotací ze Stát-
ního fondu životního prostředí.
Cena vodného v Božkovicích je od 1. ledna 
2023 stanovena na částku 72,20 s DPH za 
m3, tedy na stejnou částku jako se v sou-
časné době platí vodné v Bystřici a v Ne-
svačilech.

Město úspěšně pokračuje ve sjednocování 
vizuálního stylu. Víte, co prezentuje žlutá barva?

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Město Bystřice se rozhodlo rozšířit svůj 
vizuální styl, který se promítá v plakátech, 
plakátovacích plochách, sociálních sítích 
a reprezentačních materiálech. Vizuální 
styl zahrnuje téma Města Bystřice a Měst-
ského úřadu v tmavě modré barvě, téma 
Zdravého města v zelené a aktivity Měst-
ského a informačního centra v červené. 

Základní škola má svou vlastní limetkově 
zelenou barvu a nově se do vizuálního sty-
lu zařazuje i Městská knihovna s fialovou 
barvou a aktivity osad a spolků se žlutou.
Do vizuálního stylu komunikace spadá i 
logo města. Pojďme si připomenout, že 
„naše logo“ není jen písmeno B. Vychází ze 
tří pilířů: trojúhelníku inspirovaného tva-

rem střechy kostela svatých Šimona a 
Judy, otočeného písmena B symbolizující-
ho domy na náměstí a symbolu dvou šipek 
směřujících zleva doprava, které značí 
směřování města kupředu. Toto logo má 
také připomínat turistické značení, což je 
vzhledem k poloze města na turistické 
mapě vhodné.
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Město Bystřice modernizuje 
veřejné osvětlení: Nová 

LED světla snižují spotřebu 
energie a přispívají k ochraně 

životního prostředí

Volné pozice
MĚSTSKÝ ÚŘAD BYSTŘICE HLEDÁ 
KANDITÁTY/KANDIDÁTKY NA 
2 VOLNÉ POZICE:

Referent/ka správy majetku (investiční 
technik/technička)

Referent/ka stavebního úřadu Bystřice 
(úředník/úřednice ÚSC)
Nabízíme: 

5 týdnů dovolené
3 dny sickday
sociální fond s příspěvky na dovolenou, 

zdravotní pomůcky, ošatné a důchodové po-
jištění

nápoje na pracovišti
pružnou pracovní dobu
příspěvek na stravování ve výplatě
více na www.mestobystrice.cz

10

Kožní
ambulance
KOŽNÍ AMBULANCE JE OPĚT 
V BYSTŘICI!
RD MED s.r.o.
MUDr. Růžena Dvořáková
Ordinační hodiny:
úterý 7:00-12:00
středa 7:00-12:00
čtvrtek 7:00-12:00
Kontakt:
Telefon: 605 772 778
E-mail: kozni.rdmed@gmail.com

Hasiči
v číslech
Z VÝROČNÍ ZPRÁVY 2022
JSDHO BYSTŘICE:
Děkujeme jednotce za jejich obětavou práci, 
kterou pro obyvatele dělá. Jednotka v roce 
2022 zasahovala u 97 událostí:
16 × požár
26 × strom
9 × technická pomoc
7 × planý poplach
23 × záloha na vlastní zbrojnici
15 × dopravní nehoda
1 × taktické cvičení

Nová moderní svítidla jsou vybavena 
LED zdroji a mají konstrukci z hliníku a 
tvrzeného skla. Cílem je zlepšit světelný 
komfort a bezpečnost v obci a současně 
dodržet normy pro osvětlování pozem-
ních komunikací. V rámci plánu bude 
vyměněno 306 ks stávajících svítidel a 
doplněno 25 nových. Nová svítidla budou 
mít životnost 100 000 hodin, což přinese 
úspory na údržbu. Většina svítidel bude 
instalována na stávající sloupy a výložní-
ky. V rámci tohoto projektu bude vymě-
něno 329 světelných zdrojů ve veřejných 
prostranstvích města, jako jsou ulice a 
náměstí. Nové světelné zdroje budou LED 
světla, která spotřebují až 7x méně elek-
třiny než tradiční žárovky, vydrží déle 
v provozu a jsou méně náročná na údrž-
bu. Město sníží roční spotřebu energie o 
více než 66 %. Výše dotace je 2 445 269 Kč. 
Při tak vysoké míře snížení spotřeby 
energie se investice do veřejného osvět-
lení vrátí do 3 let.
Kromě úspory energie bude moderniza-
ce veřejného osvětlení mít pozitivní vliv 
i na životní prostředí. Nová LED světla 
totiž produkují méně tepla a také emitují 
méně škodlivých látek než tradiční žá-
rovky. To pomůže snížit emise skleníko-
vých plynů a také snížit zatížení našeho 
životního prostředí.
Světelný smog a nevhodné parametry ve-
řejného osvětlení se stávají ve společnos-
ti velkým tématem. Více než 80 % světové 
a více než 99 % evropské populace žije 
v noci pod světelně znečištěnou oblohou. 
Negativní vliv špatného veřejného osvět-
lení na lidský organismus může zahrno-
vat zhoršení spánku a narušení biologic-
kých rytmů, což může mít vliv na zdraví a 

pohodu. Také může zvyšovat riziko vzni-
ku deprese. Umělé osvětlení ovlivňuje 
i hmyz, kterému může narušovat jejich 
přirozené cykly aktivity, což může mít 
vliv na jejich reprodukci a přežití. Zmate-
ní v migraci může mít dlouhodobý dopad 
na ekosystém a biodiverzitu. Bez hmyzu 
by došlo k vážnému narušení ekosysté-
mu a mnoha důležitých procesů v příro-
dě. Hmyz plní klíčovou roli pro produkci 
mnoha rostlin, které jsou zdrojem po-
travy pro lidi i zvířata. Hmyz také slou-
ží jako potrava pro mnoho druhů zvířat, 
což je důležité pro udržení rovnováhy 
v potravních řetězcích. Spolu s hmyzem 
by zkrátka mohlo vymyzet mnoho rost-
lin a živočichů, což by mělo další domino 
efekt v celém ekosystému.
Dnes je umělé osvětlení nedílnou součás-
tí moderní společnosti a život bez něj si 
již nedokážeme představit. Jeho význam 
je obrovský a zcela nesporný, bohužel 
s sebou přináší i některé nežádoucí jevy, 
které nemusí být na první pohled patrné. 
Proto byly parametry svítidel konzulto-
vány s odbornou firmou, která se zabý-
vá optimalizacemi veřejného osvětlení. 
Modernizace osvětlení zohledňuje bar-
vu světla, směr, vzájemné vzdálenosti, 
pronikání venkovního osvětlení do oken 
obydlí, dopad světla na kvalitu záběrů 
bezpečnostních kamer atp.
Město Bystřice tímto krokem ukazuje, že 
snižování spotřeby energie a ochrana ži-
votního prostředí není vedení města lho-
stejné. Tuto modernizaci osvětlení plá-
nuje dokončit do poloviny roku 2023. 
Město také vyzvalo obyvatele, aby se ak-
tivně podíleli na snižování spotřeby 
energie a ochraně životního prostředí.

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Město Bystřice se rozhodlo modernizovat své veřejné osvětlení. Práce začaly v cent-
ru Bystřice. Postupně budou vyměněny světelné zdroje v celé Bystřici a Mokré Lho-
tě. Nové světelné zdroje budou energeticky úspornější a šetrnější k životnímu pro-
středí. Tato změna pomůže snížit spotřebu energie a také emise skleníkových plynů.
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Zprávy z technických služeb

TECHNICKÉ SLUŽBY, ODPADY

Text: Tomáš Semrád, jednatel společnosti Služby Bystřice s. r. o.

Vážení spoluobčané, polovinu zimy máme za sebou. Až budete mít v ruce tento výtisk, bude den zhruba 
o 45 minut delší, než byl v době uzávěrky na konci ledna, a to už budeme zase o kus blíž k jaru.  Letošní zima je 
podobná těm předešlým a sněhu moc nedopřává, takže jediné, co stojí za to a kvůli čemu je zima zimou, nám 
nějak hapruje. Uvidíme tedy, jak bude vypadat ta druhá polovina. Já bych pro jistotu ještě všechny ty zimní 
„cajky“, hrablem počínaje a sáňkami konče, neuklízel. Ono se totiž té únorové statistice a ani pranostikám nedá 
vůbec věřit.

KOMUNÁLNÍ ÚDRŽBA
V druhé polovině a hlavně na konci ledna 
se dostavil mráz a s ním i lehký sníh. Do-
provázel ho bohužel i déšť, a tak na mnoha 
místech vznikalo náledí. Lokálně byl pro-
veden posyp solí a v místech, kde hrozilo, 
že náledí vznikne i opakovaně, byl prove-
den kombinovaný posyp soli a drtě. 
V mezidobí byly realizovány prořezy dře-
vin. Některé byly plánované, některé byly 
způsobené mokrým sněhem. 
Byly opravovány a vyměňovány části od-
padkových košů a dalšího městského mo-
biliáře. Byly opraveny poničené výplně au-
tobusových zastávek.
Byly provedeny přípravné práce pro insta-
laci betonových panelů do prostor sběrné-
ho dvora. Díky invenci města bude na jaře 
možné rozšířit hlavní plochu SDO, aby bylo 
umožněno pohodlnější odkládání vytřídě-
ného odpadu. 
S pokračujícím procesem registrací odpa-
dových nádob je spojeno i dodatečné čipo-
vání. Jednotlivé „očipování“ bude možné 
po předchozí telefonní nebo emailové do-
hodě na sběrném dvoře. Daří se i po do-
mluvě instalovat nové čipy na jednotlivých 
stanovištích. Chci vás poprosit o strpení, 
protože se snažíme objíždět neoznačené 
nádoby – pokud možno – v efektivních 
trasách, abychom nejezdili křížem krážem 
přes celý katastr. Postupně tak dojde řada 
na všechny nádoby dle informací z měst-
ského úřadu Bystřice.
Svozy odpadových nádob budou do 31. 
3. 2023 probíhat v nezměněném režimu. 
Po 1. 4. 2023 bude zahájen svoz dle pod-

mínek a priorit, které vyberete pro svoji 
nádobu. V předstihu bude na stránkách 
www.tsbystrice.cz uveřejněn kalendář 
jednotlivých termínů svozu. Tedy kdy 
bude realizován 14denní a měsíční svoz. 
Po 1. 4. 2023 budou svezeny jen registro-
vané a očipované nádoby. 

SBĚRNÝ DVŮR
Sběrný dvůr je pro občany města otevřen 
v zimní otevírací době. Aktuální infor-
mace naleznete vždy na našich stránkách 
www.tsbystrice.cz a jsou distribuovány 
i přes náš facebookový profil. 

Zimní období (od 1. 11. do 31. 3.)

ÚTERÝ  12:00 – 16:00

ČTVRTEK 12:00 – 16:00

SOBOTA  9:00 - 12:00

HŘBITOVY A SPRÁVA HŘBITOVŮ
Pokud si nejste jistí platností smlouvy 
o nájmu hrobového zařízení nebo nemáte 
k dispozici nájemní smlouvu, je možné si 
zaplacení zkontrolovat u nás v systému. Pro-
sím, kontaktujte nás na e-mailové schránce 
hroby@tsbystrice.cz nebo na telefonním 
čísle 733101051 v čase 8:00–12:45. Pro zjištění 
stavu je nutné znát číslo hrobového místa a 
o který hřbitov se jedná, nebo jiné identifi-
kační údaje, aby bylo možné hrob dohledat. 

TEPELNÉ HOSPODÁŘSTVÍ
Městská kotelna měla v lednu výpadek 
způsobený únikem vody z nejstaršího top-
ného kanálu v Syllabově ulici. Následkem 
toho byla kotelna 24 hodin mimo provoz. 
Po opětovném napuštění a natlakování 
systému se kotelna rozjela na téměř plný 
výkon, ale dopuštěním vody došlo k za-
vzdušnění přípojek k objektům a zřejmě 
stržení nějakých sedlin do celého systému. 
Někde se povedlo odvzdušnit bez problé-
mů, ale v některých částech zavzdušnění 
systému způsobovalo opakovaně problémy 
s diferencí tlaků. Nakonec se podařilo vše 
odstranit a systém se rozběhl. Vlivem toho 
jsme jako provozovatelé tepelného zdroje 
navrhli úpravy kotelny a teplovodu samot-
ného, aby se pro případ podobné havárie 
neopakovala odstávka v takovém rozsahu 
a bylo případně možné topit v ostatních 
větvích bez omezení provozu. Úpravy bu-
dou projednány s vlastníkem zařízení, tedy 
s Městem Bystřice. Omlouváme se tedy za 
komplikace způsobené omezením dodávky 
tepla.

VÝHLED DO BUDOUCNA
V následujícím období budou pracovníci 
služeb zajištovat běžné komunální čin-
nosti, které se budou odvíjet od aktuální-
ho počasí. V zimním období je to stále 
dokola závislé na teplotě a spadu sněhu 
nebo tvorbě náledí. Jsou naplánované 
prořezy a údržba městského mobiliáře, 
ale práce postupují právě tak rychle, jak 
nám umožní počasí a personální situa- 
ce.

Registrace a platba poplatků za odpady
Vážení občané, připomínáme, že povinné přihlašování a úhrady poplatku je nutné zajistit do 31. 3. 2023.
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ŠKOLA

Leden v ZŠ Bystřice

Ve všech školách, a tedy i v ZŠ Bystřice na-
stal začátek nového pololetí. Jeho závěr se 
nesl v duchu rekapitulace: Pracoval jsem 
dost dobře? Jsem sám se sebou spokojený? 
Můžu ještě na poslední chvíli zlepšit své 
výsledky? A má to smysl, honit se za dob-
rými známkami?
Pro ty, kteří svůj prospěch zaznamenáva-
jí do přihlášek na střední školu či víceleté 
gymnázium, určitě taková snaha smysl má. 
Pro ostatní, pokud (snad!) nemají důvod 
bát se přinést domů horší známku, je dů-
ležitá především jasná představa o tom, jak 
na tom jsou, v čem se v průběhu uplynulé-
ho období zlepšili a v čem by naopak mohli 
přidat. Poznáváme svá nadání, své dispo-
zice, své zájmy, a upřesňujeme tak své sny 
a představy o budoucím povolání a náplni 
našeho života vůbec. My v bystřické ško-
le se snažíme, aby naše hodnocení žákům 
právě tímto způsobem pomáhalo v jejich 
rozvoji a nebylo jen strašákem či jediným 
motivačním prvkem. 
Škola, to ale nejsou jen samá vysvědče-
ní a známky! Za odměnu jsme si dva dny 
po rozdání vysvědčení pořádně zazpívali 
a zatancovali na muzikálovém koncertu 

Kateřiny Ševidové v aule. Zažíváme totiž 
vůbec spoustu legrace a zábavy se svými 
třídami i jako celá škola. Čtvrťáci využili 
malé nemocnosti a vyrazili do Národního 
muzea, sedmáci zase přespávali ve škole. 
Ani v družině se nenudili, protože jsme pro 
ně připravili zábavné i poučné interaktivní 
přednášky o profesích zaměřených na péči 
o přírodu.
Pokračujeme také v olympiádách: zájem-
ci mohli soutěžit ve školním kole země-
pisné olympiády, okresních kol v chemii 
a dějepisu se úspěšně účastnili čtyři naši 
deváťáci. Veleúspěšní jsme už tradičně 
v matematické soutěži Speedmath: mezi 
deseti nejlepšími počtáři v České republi-
ce jsou ČTYŘI naši žáci (přesněji řečeno tři 
deváťačky a jeden deváťák). Je potřeba ob-
divovat úsilí, které žáci osvojování nových 
znalostí a nácviku počítání věnují. Všem 
srdečně gratulujeme.
Důležité jsou pro nás i preventivní progra-
my zaměřené jednak na stmelovací aktivi-
ty a rozvoj  psychosociálních kompetencí, 
jednak také na poznávání světa „tam ven-
ku“. Navštívila nás v různých třídách ne-
vidomá paní se svým asistenčním psem, 

povídali jsme si o škodlivosti kouření 
s deváťáky, pokračovali jsme v sérii Etic-
kých dílen a v programu Kočičí zahrada. 
A hlavně, osmá třída vyrazila na hory! 
O jejich zážitcích se dočtete v článku Lídy 
Dvořákové.
Zapojujeme se také do života bystřické ko-
munity. Právě ve škole uspořádalo na konci 
ledna benešovské Centrum pro podpo-
ru integrace cizinců přednášku pro naše 
ukrajinské spoluobčany a zprostředkovalo 
jim tak všechny důležité novinky ze světa 
azylů, víz apod. Také jsme moc rádi za-
půjčili 15 našich tabletů seniorům, kteří se 
v MKIC odvážně školili v jejich obsluze.
Připadá vám, že do ZŠ Bystřice by chtěl 
chodit každý? Nám taky! Proto si už teď 
zapište červenou propiskou do kalendáře, 
že zápis do prvních tříd k nejlepším paním 
učitelkám Pavle Štěpánkové a Zuzaně Bar-
tošové se koná 3. a 4. dubna. Na propagaci 
je ještě čas, ale vy máte tu výhodu, že ter-
mín znáte ze všech nejdřív.
Za celou bystřickou školu vás srdečně 
zdraví Jana Servusová.

Text: Jana Servusová, ředitelka ZŠ Bystřice, Foto: archiv ZŠ

Lyžařský výcvik 8. A

V neděli 22.1.2023 se naše třída 8. A vydala 
na lyžařský kurz do Strážného v Krkono-
ších. Ubytovali jsme se na chatách Popelka 
a Baraba, které jsou umístěné hned u sjez-
dovky. V pondělí jsme šli poprvé lyžovat. 
Na sjezdovce jsme strávili každý den dvě 
hodiny dopoledne a dvě hodiny odpoledne. 
Jen ve středu jsme místo odpoledního lyžo-
vání šli na procházku k místnímu kostelu, 

odkud jsme se přesunuli do obchůdku, kde 
jsme si mohli doplnit zásoby sladkostí. 
Ve čtvrtek jsme si zorganizovali diskotéku 
a díky tomu se nám prodloužila večerka.  
V pátek ráno jsme se sbalili a vydali se au-
tobusem zpět do Bystřice. Rádi bychom 
poděkovali SRPŠ za uhrazení dopravy. Moc 
jsme si lyžařský kurz užili a těšíme se na 
další třídní akce.

Text: Ludmila Dvořáková, žákyně 8.A, Foto: archiv ZŠ

 Na lyžařském výcviku jsme se radovali 
z nádherného počasí a čerstvého sněhu

 Národní muzeum je krásně opravené 
a plné úžasných exponátů

 Strašilky a jiné živé potvůrky o hodině 
přírodopisu. Proč ne...

 Učivo genetiky názorně... a tak sladce!
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ŠKOLA

Jak učitel matematiky a informatiky rozvíjí 
znalosti a dovednosti našich dětí: rozhovor 

s Mgr. Josefem Jirovským

MOHL BYSTE NÁM ŘÍCT, JAK DLOU-
HO UČÍTE MATEMATIKU A INFOR-
MATIKU V BYSTŘICKÉ ZÁKLADNÍ 
ŠKOLE?
Na jiné škole jsem nikdy neučil, takže už 
docela dlouho. U matematiky je to jedno-
dušší zjistit. Učím ji od doby, kdy jsem na-
stoupil do ZŠ Bystřice, tedy od roku 1984. 
S výukou informatiky to bude horší určit. 
Myslím, že jsem ji začal učit někdy kolem 
roku 1994. V té době jsme měli ve škole jen 
několik málo počítačů. Byla to doba, kdy se 
používal systém Windows 3.11 a instaloval 
se pomocí deseti instalačních disket. Ale 
už dávno předtím, v roce 1985, jsme dostali 
jako první škola v okrese Benešov dva po-
čítače PMD 85. Pro zajímavost, měly RAM 
o velikosti 48 kB a na ukládání dat se pou-
žívala obyčejná magnetofonová kazeta. Pro 
praktické využití nebo výuku neměly moc 
význam, využívaly se pro mimoškolní čin-
nost žáků. 
Poslední roky učím hlavně matematiku, 
informatiku jen asi 1–2 hodiny týdně.

JAKÉ JSOU VAŠE NEJOBLÍBENĚJŠÍ 
TÉMATA, KTERÁ UČÍTE?
V matematice nemám žádné oblíbené 
téma. Ale určitě mám raději aritmetiku, 
tedy tu část matematiky, kde se „počítá“. 
Rád učím finanční matematiku, protože 
má pro budoucnost dětí velký význam. Toto 

téma si vždy nechávám jako poslední, tedy 
na konec 9. ročníku. Protože si moji odpo-
věď můžou přečíst i naši současní žáci, tak 
říkám, že vše, co se v matematice učíme, 
je důležité. V informatice učím rád hlavně 
grafické a také kancelářské programy.

JAKÝM ZPŮSOBEM SE SNAŽÍTE 
MOTIVOVAT SVÉ ŽÁKY K MATEMA-
TICE A INFORMATICE?
To je těžká otázka. Motivace je pro úspěš-
nost žáka ve škole hodně důležitá. Na kaž- 

dého platí trochu jiný způsob motivace. 
Většinou funguje pochvala a kladné hod-
nocení, pro někoho stále zůstávají hlavní 
motivací známky. Snažím se vhodně vo-
lit učivo a metody výuky, protože každé-
mu vyhovuje trochu jiný způsob. Ideální 
je, pokud se podaří u žáků vzbudit zájem 
o matematiku, o dané téma. Takoví žáci 
jsou pak v podstatě „samoučící se“. Bohu-
žel, jsou i jedinci (naštěstí jich není moc), 
kteří jsou k jakémukoliv vzdělávání téměř 
imunní. Pro ně je obtížné najít nějakou for-
mu motivace. V matematice platí více než 
v „naukových“ předmětech nutnost, aby se 
žáci aktivně účastnili školní výuky. Pak je 
případná motivace mnohem snazší. 
V informatice je situace trochu jiná a vět-
šinou jednodušší. Myslím, že je nutné, aby 
hlavně žáky učivo zaujalo.

JAKÝ JE VÁŠ NÁZOR NA ROZŠIŘO-
VÁNÍ MATEMATICKÝCH A INFOR-
MATICKÝCH ZNALOSTÍ JIŽ OD 
ÚTLÉHO VĚKU?
Správná odpověď by asi byla, čím dříve, 
tím lépe. Každé dítě je jiné, ale pro všech-
ny žáky je důležité, aby zvládli v matema-
tice základní početní úkony a další učivo 
v době, která odpovídá jejich věku. Pokud 
se to nepodaří, většinou se případné nedo-
statky projeví v dalších letech. Je to i jeden 
z důvodů, proč je pro někoho matematika 

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

V dnešní době jsou matematika a informatika stále důležitější pro naši každodenní práci i pro budoucnost. A právě 
učitelé matematiky a informatiky na základních školách hrají klíčovou roli při rozvoji znalostí a dovedností našich 
dětí v těchto oblastech. V tomto rozhovoru se Mgr. Josef Jirovský, učitel matematiky a informatiky na základní škole 
v Bystřici, podělí o své zkušenosti a názory na výuku těchto předmětů. Mluvíme s ním o jeho metodách, motivaci žáků a využití 
technologií ve výuce. Také se dozvíte, z jakých úspěchů se nejvíce těší. Připravte se na inspirativní rozhovor s učitelem, který se 
věnuje své práci již více než 38 let.

Didaktická dílna urychluje modernizaci školy
Tzv. „Didaktický inkubátor“ je služba školám, v rámci které se pracovníci Didaktické dílny Technické univerzity v Liberci (garant 

se svým týmem) setkávají s vedením školy i s jednotlivými učiteli či učitelskými týmy, inkubují stávající učitelské nápady a 
navrhují možné změny v koncepci ŠVP (školního vzdělávacího programu). Inkubátor akceleruje přípravenost školy na zavedení 
Strategie 2030+, která je klíčovým nástrojem Ministerstva školství pro modernizaci vzdělávacího systému v České republice. 

Didaktický inkubátor probíhá na Základní škole Bystřice během měsíce února. 

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice
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ŠKOLA A KNIHOVNA

Autorka nejpůjčovanější knihy 
bystřické knihovny k nám zavítá 

na besedu

tak obávaný předmět. Myslím, že je důleži-
té co nejvíce počítat, a pak by se měly do-
stavit výsledky (většinou to tak platí). 
O rozšiřování znalostí v oblasti informač-
ních technologií bych se nebál, děti pracují 
zcela spontánně na svém rozvoji již už od 
útlého věku.

JAKÝ JE VÁŠ NÁZOR NA VYUŽITÍ 
TECHNOLOGIÍ VE VÝUCE MATEMA-
TIKY A INFORMATIKY?
V informatice se logicky projevuje zavádě-
ní nových technologií mnohem rychleji než 
v matematice. Za posledních více než 20 
let se výuka informatiky změnila zásadním 
způsobem. Počítače se staly běžnou sou-
částí skoro každé domácnosti, jejich ovlá-
dání a možnosti využití jsou na mnohem 
vyšší úrovni. Děti často využívají mobilní 
telefony, tablety, počítače už v předškol-
ním věku, je to pro ně v podstatě normální 
součást života. To ještě na začátku tisíciletí 
určitě neplatilo a samozřejmě tomu musí 
odpovídat výuka informatiky ve škole.
V matematice technika také pomáhá, ale 
hlavní je na základní škole stále žák a jeho 
hlava řešící zadané úkoly. Bez zvládnutí 
základních početních úkonů těžko zvlád-
ne například funkce v Excelu nebo zákla-
dy programování. Při výuce matematiky 
používáme aplikace a programy, které po-
máhají k pochopení a procvičování učiva. 
Například program Speedmath je ideální 
pomůcka pro procvičování učiva matema-

tiky již pro děti od 2. třídy. Žáci v něm mají 
možnost i bez pomoci učitele nebo rodi-
čů počítat nepřeberné množství příkladů, 
svým rozsahem v podstatě naplňuje téměř 
vše, co se v matematice na základní ško-
le učí. Program je také vhodný pro domácí 
přípravu. Existuje velké množství aplikací, 
které slouží k procvičování učiva matema-
tiky. Třeba mobilní aplikace Photomath, 
která umí vyřešit matematické příklady, 
včetně jednotlivých kroků řešení, je něco, 
o čem se nikomu ještě před několika lety 
ani nesnilo. Pokud se ji žáci naučí efektivně 
používat ve své práci doma i ve škole, je to 
výborná pomůcka.
Je také třeba připomenout, že k osvojení 
informačních technologií hodně přispěla 
tolik kritizovaná distanční výuka.

MŮŽETE NÁM POPSAT JEDEN 
NEBO DVA ÚSPĚCHY VAŠICH ŽÁKŮ, 
KTERÉ VÁS NEJVÍCE POTĚŠILY?
Pokud máte na mysli úspěch v soutěžích, 
tak mě určitě nejvíce potěšilo, když naši 
žáci opakovaně zvítězili v celostátním kole 
dopravní soutěže cyklistů, v celostátní 
soutěži „Bezpečně do školy“, v technic-
ké olympiádě nebo soutěži v psaní na PC. 
V posledních letech ale už nejsem tak sou-
těživý.
Potěší mě, když žáci zvládnou úspěšně uči-
vo matematiky základní školy, když zvlád-
nou přijímací zkoušky na střední školu, 
a také, když se jim v matematice daří při 

dalším studiu na střední nebo vysoké ško-
le, když dokáží aplikovat učivo matematiky 
v jiných předmětech, a hlavně v běžném 
životě.

JAKÝM ZPŮSOBEM SE SNAŽÍTE 
PŘIPRAVIT SVÉ ŽÁKY NA BUDOUCÍ 
STUDIUM MATEMATIKY A INFOR-
MATIKY NA STŘEDNÍ ŠKOLE?
Žákům říkám, že pokud zvládnou v mate-
matice a informatice vše, co se na základní 
škole učíme, určitě nebudou mít na střední 
škole problémy. V matematice platí, spočí-
tám (neopíšu) co nejvíce příkladů, pokud 
nevím, tak se zeptám, a pak zase počítám, 
počítám,… Žádná jiná, kouzelná metoda, 
neexistuje. Je dobré, když žáci pochopí, 
že matematika je docela dřina, ale když se 
umí, je to zábava. Také je důležité, aby si 
každý uvědomil, že je třeba znalosti získa-
né v matematice a informatice umět uplat-
nit i v jiných oblastech, a hlavně v běžných  
životních situacích.

Děkujeme Mgr. Josefovi Jirovskému za po-
skytnutí tohoto rozhovoru a za jeho čas a 
ochotu sdílet své zkušenosti a názory na 
výuku matematiky a informatiky na zá-
kladní škole. Doufáme, že tento rozhovor 
poskytl čtenářům cenné informace a in-
spiraci pro podporu znalostí u dětí. Pevně 
věříme, že díky takovým učitelům, jako je 
Mgr. Josef Jirovský, budou mít naše děti 
silné základy pro svou budoucnost.

Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice

Knihovna města Bystřice zveřejňuje se-
znam nejpůjčovanějších knih za rok 2022. 
V dospělém oddělení se na prvním místě 
umístila kniha Odříkaného manžela nej-
větší krajíc od Aleny Jakoubkové. Tuto kni-
hu následovaly Dunmor Castle od Kathryn 
Taylor, Dámská jízda od Anne Carré, Vá-
noční anděl od Petry Nachtmanové a Vi-
komt se musí ženit od Jo Beverley. Mezi 
dalšími nejpůjčovanějšími knihami v do-
spělém oddělení byly Pekárna v Brookly-
nu od Julie Caplin, Venkovská svatba od 
Barbara Hannay, Ukradený polibek od L. J. 

Shen, Musíme zůstat spolu od Jany Ben-
kové a Do roka a do dne (Mária Blšáková).
Dovolte, abychom vás pozvali na připra-
vovanou besedu se spisovatelkami Alenou 
Jakoubkovou a Ivetou Svobodovou, která se 
bude konat 14. března od 19 hodin v Divadle 
U Jelena v Bystřici. Po besedě bude násle-
dovat autogramiáda v prostorách infocen-
tra. Vstup na tuto akci je zdarma a všichni 
jsou srdečně zváni. Pokud jste fanoušky 
dobré literatury a rádi byste se seznámili 
s úspěšnými autorkami, neváhejte a přijď-
te se podívat na tuto besedu. Těšíme se 

na vás. Jak jsme již uvedli, kniha Aleny Ja-
koubkové je nejčtenější knihou v bystřické 
knihovně, a proto jsme rádi, že máme tu 
čest přivítat u nás v Bystřici právě ji.
V dětském oddělení se nejvíce půjčovala 
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Loňská letecká sezóna byla (nejen) na na-
šem letišti poznamenána pro létání nepří-
liš vhodným počasím, především ale do-
znívající pandemií a nově i ruskou agresí 
vůči Ukrajině. Tyto vlivy se projevily menší 
poptávkou po výcviku zahraničních pilotů 
a také menší ochotou tuzemských pilotů 
utrácet. Konkrétně: Proti nepříliš vydaře-
nému roku 2021 došlo k poklesu intenzity 
leteckého provozu o dalších 4 294 přistání 
na konečných 17 570. Pro letecké školy síd-
lící na našem letišti, a tudíž i pro příspěv-
kovou organizaci Letiště Benešov, to zna-
menalo velmi nepříjemný propad příjmů. 
Provoz letiště je totiž zajišťován výhradně 
z přistávacích poplatků. Ani jejich dvojí 
zvýšení během loňského roku ale neumož-
nilo tvorbu rezervního či investičního fon-
du - prostředky nám stačí jen na nezbytné 
zajištění bezpečného leteckého provozu. 
Ohledně bezpečnosti: Kromě jednoho ulo-
meného podvozku po nepříliš podařeném 
přistání (bez sebemenšího zranění pilota) 
u nás loni došlo k jedinému incidentu, je-
hož videozáznam ale oběhnul svět. Mám na 
mysli kuriózní přistání plynového balónu, 
během něhož byla poškozena nejprve vo-
dorovná ocasní plocha a pak i konec pravé 
poloviny křídla zaparkovaného letounu. 
Kromě výcviku nových pilotů a kondičního 

poletování u nás probíhá i trénink pilotů, 
kteří se věnují akrobacii na kluzácích. Loni 
se jim mimořádně dařilo: Na mistrovství 
světa kategorie Advanced ve Francii zví-
tězil člen z. s. GAC Benešov Oliver Adamy 
v soutěži jednotlivců a družstvo, jehož dvě 
třetiny tvořili piloti spolku GAC, zvítězilo 
v soutěži týmů.
Pokud to podmínky dovolí, měl by i letos 
probíhat na letišti převážně běžný provoz, 
nenarušovaný nějakými mimořádnými ak-
cemi či událostmi. Děti se ale mohou těšit 
na to, že v květnu s největší pravděpodob-
ností opět bude dětské odpoledne. Všichni 
pak jsou již dnes zváni na tradiční letecko- 
modelářskou show, která se uskuteční 
v sobotu 9. září 2023. Ovšem již hned po 
přečtení tohoto příspěvku se můžete zajít 
podívat na Ješutovo náměstí, kde je až do 
jara expozice, připomínající 125. výročí na-
rození nejslavnějšího bystřického rodáka 
v oblasti letectví Františka Malkovského.
Připomínám, že stále platí nabídka pro zá-
jemce o prohlídku letiště: Pokud se předem 
ozvete, domluvíme si termín a nejen že si 
prohlédnete zblízka letadla, která u nás lé-
tají, ale podíváte se třeba i na pracoviště 
poskytování informací ve věži letištní bu-
dovy.

Text: Vladimír Hadač, ředitel příspěvkové organizace Letiště Benešov

Letiště v roce 2022

Text a foto: 
Vendula Šípková, MKIC Bystřice

RYBOVA MŠE VÁNOČNÍ
Tradiční Rybova mše vánoční v po-
dání Podblanického smíšeného sbo-
ru a orchestru pod vedením pana 
Aleše Suchomela a pod taktovkou 
pana Jiřího Volka zazněla 8. led-
na v kostele v Bystřici. Sbor již ně-
kolik desítek let působí v Kondraci 
v oblasti klasické hudby u zdejší far-
nosti a za dobu své existence jeho 
řadami prošlo nespočetné množství 
zpěváků a muzikantů. Atmosféra byla 
úžasná v kostele sv. Šimona a Judy, 
všichni povstali na konci vystoupení, 
společně zazpívali známou vánoční 
koledu Narodil se Kristus Pán a poté 
následoval dlouhotrvající, až dojemný 
potlesk pro vystupující.

KATEŘINA ŠEVIDOVÁ A 
ZDENĚK KOPECKÝ OPĚT 
POTĚŠILI BYSTŘICKÉ PUBLIKUM 
Kateřina Ševidová a Zdeněk Kopecký 
svým koncertem opět potěšili Bystřici. 
Kdykoliv zde Kateřina vystoupí, publi-
kum nadšeně vítá přídavky písniček, 
nebylo tomu jinak ani 18. ledna. Vy-
prodaný sál se mohl těšit z mnoha 
známých, ale i autorských písní. Žáci a 
malí obdivovatelé Kateřiny nezůstali 
pozadu, mohli si s ní zazpívat na pó-
diu. Bonusem pro všechny diváky bylo, 
že si pochutnali na vlastnoručně vyrá-
běné čokoládě, kterou si Katka pro ně 
připravila. Byla vynikající.

15

 Graf: Přehled počtu přistání na letišti Benešov

kniha Nové příběhy se šťastným koncem – 
Zvědavá lištička od Michala Belšána, násle-
dovaná Elitou od Kiery Cass, Královstvím 
poníků od Juliette Parachini-Deny, Jak to 
chodí na statku od Josefa Švarce a Oživlá 
mumie od Thomase C. Breziny.
V závěru bychom chtěli poděkovat všem 
našim čtenářům za jejich podporu a aktiv-
ní účast v naší knihovně. Vážíme si vašeho 
zájmu o knihy a neustále rozšiřujeme naši 

knihovnickou kolekci. Pokud jste mezi těmi, 
kteří svými výpůjčkami zařadili knihy mezi 
nejpůjčovanější, gratulujeme a doufáme, 
že vás tituly zaujaly. Pokud jste ještě nevy-
zkoušeli některou z výše uvedených knih, 
neváhejte a přijďte se podívat do bystřické 
knihovny.
Knihovna je otevřena pro všechny a rádi 
vám pomůžeme s výběrem knihy, která by 
se vám mohla líbit.
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Text: Denisa Havelka Říhová, PR města Bystřice | Foto: Veronika Hřebíčková, MKIC Bystřice

Tříkrálová sbírka je každoroční benefič-
ní akce, která se koná na počátku ledna. 
Jejím cílem je vybrat finance na podporu 
sociálně slabých rodin a neziskových or-
ganizací. Do tříkrálové sbírky se zapojila 
i Bystřice, která spadá pod Farní charitu 
Benešov. V celorepublikové sbírce se letos 
podařilo vybrat více než 154 milionů ko-
run. Bystřice přispěla částkou 54 759 Kč.
Farní charita Benešov letos vybírala fi-
nanční prostředky pomocí 47 zapečetěných 
kasiček. Celkem tato farní charita obdržela 
250 094 Kč v kasičkách a 10 700 Kč formou 
online koledy. Získané finance budou po-
užity na podporu různých projektů. Mezi 
hlavní záměry letos patří: podpora činnosti 
Charity Vlašim (20 000 Kč), podpora čin-
nosti Hospice Dobrého pastýře (15 000 Kč), 
podpora činnosti Rytmus Benešov – so-

ciální pomoc pro lidi s mentálním znevý-
hodněním (10 000 Kč), nákup vybavení pro 
CMŠ a MŠ Archa (10 000 Kč), podpora čin-
nosti RUAH o.p.s. – nákup zdravotnického 
materiálu (10 000 Kč) a podpora sociálně 
slabých rodin (10 000 Kč).
V Bystřici se podařilo shromáždit částku 
v celkové výši 54 759 Kč, z toho 13 790 Kč 
v Líšně (pan Sedláček), 7 750 Kč v Mokré 
Lhotě (paní Králová), 2 230 Kč v bystřickém 
kostele svatého Šimona a Judy, 1 100 Kč 
v Infocentru, 5 600 Kč v Tožici (paní Neva-
nová) a 2 560 Kč v Božkovicích (paní Kruch-
ňová). Drachkov měl samostatnou sbírku 
mimo Charitu. Děkujeme všem, kteří jste 
se podíleli na pomoci. Díky vám se podaři-
lo získat dostatečné finance na podporu 
projektů, které pomáhají sociálně potřeb-
ným lidem.

Tříkrálová sbírka v Bystřici: úspěšná kampaň 
pro sociálně potřebné

Tříkrálová sbírka v Mokré Lhotě

Text a foto: Renata Rezková, Drachkov

Dne 7. ledna 2023 jsme uspořádali obchůz-
ku po Drachkově s názvem: “Koledování 
pro Marušku“. Již druhým rokem předává-
me celou vybranou částku přímo rodičům 
Marušky Buriánkové ze Zahradnic. V roce 
2022 jsme pro Marušku vybrali 13 543 Kč. 
Letos se nám podařilo rok 2022 překonat.
Od vás, od dárců (přispěli i lidé z blízkého 
okolí), jsme získali 21 540 Kč, které jsme po 
sečtení převezli opět rovnou do Zahradnic 
rodičům Marušky. Nemalou zásluhu na 
této částce mají i naši koledníci, kteří za 
svou ochotu koledovat získali nejen finanč-
ní dar pro Marušku, ale i něco sladkého na 
zub od místních obyvatel. 
Ráda bych vás v tomto článku seznámila 
s Maruškou a její rodinou – ať víte, pro 
koho koledujeme a komu vybrané peníze 
pomáhají. Proč zrovna Maruška? Maruš-
ky rodiče znám opravdu dlouho, mamin-
ka Ilona je rodačkou z Drachkova, to už je 
velký důvod nesedět se založenýma ruka-
ma. Poprosila jsem maminku Ilonu o pár 
vět – jak se to vlastně stalo. Zde jsou její 

slova: „Mařenka se narodila 16. ledna 2007, 
nedávno oslavila své 16. narozeniny. Vždy 
byla – pevně věřím, že opět bude – veselá 
a krásná holčička, která nás naučila rozdá-
vat lásku a objetí. Je to naše milovaná Máří. 
V září 2018 začala naše dcera dojíždět do 
základní školy ve Voticích do 6. třídy.
Maruška byla kreativní, velmi ráda zpívala, 
tancovala a nechyběl jí herecký talent. Do 
budoucna jsme měli jasno, kam povedou 
její kroky… než se nám zastavil svět. byl 
8. říjen 2018. Mařenka se vracela autobu-
sem ze školy a vystupovala na zastávce, 
která se nacházela u silnice I/3 poblíž Ča-
pího hnízda. Dcera musela po vystoupení 
z autobusu tuto silnici přejít. Vždy jí chodil 
někdo z rodiny naproti a převáděl ji přes 
silnici. V osudný den jsem pro ni šla k au-
tobusu a z dálky jsem viděla, že i naše ba-
bička tam je také. Než jsme se nadály, tak 
se Maruška rozhodla přejít sama. Zatajil se 
mi dech, pohled na levou, na pravou stra-
nu… Nevšimla si auta z jedné strany, které 
ji srazilo. 

Když jsem doběhla, okamžitě se zastavil 
provoz. Lidé, kteří byli na místě nehody, 
obratem volali záchranné složky. Byl při-
volán i vrtulník. Touto cestou bych znovu 
poděkovala všem, kteří nám na místě ne-
hody pomáhali. Záchranná služba dorazi-

Koledování pro Marušku Buriánkovou

Koledování pro Marušku v Drachkově
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Text a foto: Luboš Holoubek, OV, TJ, SDH Drachkov

Závěr loňského roku v Drachkově doslova 
žil. Konečně se mohlo uskutečnit, po dvou-
leté nucené odmlce z důvodu covidu, se-
tkání na návsi u stromečku, kde se 26. pro-
since pravidelně schází občané Drachkova 
a okolí u svařáku a punče již od roku 2009.
Také poslední den v roce nebyl v Drachko- 

vě obyčejný. Silvestr přinesl motocyklovým 
nadšencům nápad uskutečnit spanilou 
jízdu historických motocyklů po okolních 
vesnicích s přestávkami na návsi každé 
z nich. Odstartovali tak první ročník spa-
nilé jízdy, která se natolik líbila, že by ji 
rádi pořádali každý rok. Startovacího roč-
níku se účastnilo 10 jezdců a počet se bude, 
doufejme, zvyšovat. Vítaný je každý, kdo 
má motocykl starší čtvrt století.
Z důvodu zájmu o tuto tradici bychom 
chtěli uskutečňovat tuto spanilou projížď-
ku 2× v roce, a proto plánujeme druhou již 
8. května letošního roku. Srdečně tak zve-
me všechny motocyklové srdcaře, kteří by 
s námi rádi tuto tradici zavedli a rozšířili 
tým.

Motocykloví nadšenci v Drachkově

Vánoční setkání na návsi v Drachkově
Spanilá jízda historických motocyklů

la do osmi minut, během chvilky přistával 
vrtulník, který Mařenku dopravil do Fa-
kultní nemocnice Motol, kde jí okamžitě 
operovali. Došlo k otoku mozku a fraktu-
ře stehenní kosti. Lékaři jí nedávali příliš 
nadějí. Dcera byla udržována na přístro-
jích. Lékaři nám sdělili, že pokud nedojde 
k žádné mozkové aktivitě, odpojí Marušku 
z přístrojů. Takový nápor na psychiku jsem 
nezvládla a omdlela jsem.
Po několika dnech se stal zázrak, otok 
mozku začal ustupovat, vše se trochu zlep-
šilo. Po dvou měsících nás přemístili na 
JIP neurologii. Jezdili jsme s manželem za 
dcerkou každý den, hned po obědě a v 8 ve-
čer jsme odjížděli domů. 
Proběhlo mnoho operací, opakovaně Ma-

ruška prodělala oboustranný zápal plic, ale 
nakonec se vše stabilizovalo. Každý den se 
prováděla fyzioterapie a ergoterapie a my 
jsme se učili, jak s Mařenkou pracovat. 
V lednu 2019 jsem se nastěhovala do ne-
mocnice, abych mohla být Marušce nablíz-
ku, následně jsme se střídali s manželem, 
neboť doma jsme měli ještě mladšího syna. 
Po dlouhých sedmi měsících nás pře-
vezli do Jánských lázní, kde jsem strávila 
s dcerou celý měsíc, pak následoval převoz 
domů.
Za pár měsíců jsme všichni odjeli na 
2 týdny do neuro-rehabilitačního střediska 
ADELI MEDICAL CENTER na Slovensku. 
Slovenské rehabilitační centrum jsme spo-
lečně s ARCADOU navštěvovali opakovaně. 

Několikrát jsme navštívili soukromou kli-
niku v Brně na laser mozku, světloléčbu 
a infuze.
I když se Mařenka stále nachází v bdělém 
kómatu, udělala ona, my všichni – a to 
i díky vám všem – kus práce. Vyrostla do 
krásné slečny a dělá neustále pokroky a vě-
řím, že již brzy přijde den, kdy jí opět usly-
ším smát se a říkat „maminko“ tak krásně a 
láskyplně, jak to umí pouze ona. 
Tímto chci poděkovat všem dárcům za fi-
nanční podporu a i těm, kteří na dálku po-
sílají sílu a energii.“
Pěvně věřím, že vás tento článek utvrdil 
v tom, že jste podpořili nebo v budoucnu 
podpoříte dobrou věc ve svém okolí a že to 
má smysl. Děkujeme!

Text a foto: Drahuše Jirovská , TJ Sokol Nesvačily

Nesvačilský turnaj ve stolním tenise, který 
se koná každoročně na konci prosince, za-
vršil rok 2022. Soutěže se zúčastnilo cel-
kem 17 nadšenců tohoto sportu, kteří se 
utkali ve dvouhře i čtyřhře. Pozornost byla 
upřena zejména na výsledky dvouhry, ve 
kterém se na prvním místě umístil Pavel 
Stibůrek, na druhém místě Jakub Šticha a 
na třetím skončil Stanislav Lízner. 
Ve čtyřhře nakonec zvítězili Pavel Stibůrek 
a Jakub Šticha. Turnaj měl skvělý průběh 
a byl podpořen městem Bystřice, za což 

organizátoři děkují. Zároveň všem spor-
tovcům za skvělé výkony blahopřejeme. 
Těšíme se na další ročník, který bude jistě 
stejně úspěšný jako ten letošní.

Nesvačilský turnaj ve stolním tenise završil rok

Vítězové turnaje: P. Stibůrek (uprostřed), 
J. Šticha (vlevo) a S. Lízner (vpravo).
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SPOLEČNOST

Kalendárium
Text: Daniel Štěpánek, místostarosta

PETR ŠACH
* 2. února 1958

radní města Bystřice v letech 2006-2009
zastupitel města Bystřice v letech

1998-2010
majitel stavební společnosti

EDGAR KNOBLOCH
* 11. listopadu 1927 v Praze
† 3. února 2013 v Quillan

český historik a spisovatel
vězeň bystřického koncentračního tábora

JAKUB ŠACHL
* 4. února 1978

zastupitel města Bystřice od roku 2022

RADEK PILAŘ
* 23. dubna 1931 v Písku
† 7. února 1993 v Praze

malíř, grafik a ilustrátor 
pobýval v Jarkovicích, kde měl svůj umě-

lecký ateliér

VÁCLAV PALEČEK
* 11. února 1938
† 28. prosince 2020

zastupitel města Bystřice v letech
1990-1994

PETR NÁPRAVNÍK
* 13. února 1958

zastupitel města Bystřice v letech 
2006-2010

LEO KUCHAŘ
* 16. února 1928 v Brně
† 19. července 2014 ve Vídni

kněz řádu eucharistiánů
vězeň bystřického koncentračního tábora

JAN SVĚDÍNEK
* 12. prosince 1919 v Praze
† 22. února 1983 v Bystřici

majitel firmy na nábytek a parní pily
bytový architekt
kustod hokejového národního mužstva 

ČSSR

Občanská komise informuje
V prosinci 2022 oslavili významné jubileum tito občané:

Jiří Bučinský, Bystřice, 85 let
Ingeborg Šestáková, Ouběnice, 85 let
Miloslava Jíšová, Bystřice, 93 let

V lednu 2023 oslavili významné jubileum tito občané:
Josef Kvapil, Bystřice, 70 let
Josef Voříšek, Drachkov, 75 let
Josef Ježek, Bystřice, 75 let
Milada Čermochová, Bystřice, 80 let

Všem našim oslavencům blahopřejeme a do dalších let přejeme pevné 
zdraví, spokojenost a pohodu! Pozn. Jména všech uvedených osob jsou 
zveřejněna na základě jimi daného písemného souhlasu.

Text: Občanská komise MěÚ Bystřice

Meziroční statistika obyvatel
Počet občanů, kteří mají pobyt na území města Bystřice:

Část obce  Stav k 1. 1. 2022 Stav k 31. 12. 2022  Rozdíl

Božkovice  69  70   +1 
Bystřice   2192  2187   -5 
Drachkov  225  227   +2 
Hlivín   17  16   -1 
Hůrka   7  8   +1 
Jarkovice  139  147   +8 
Jeleneč   9  9   +0 
Jinošice   53  50   -3 
Jírovice   149  153   +4 
Jiřín   24  23   -1 
Kobylí a Plchov  36  35   -1 
Líšno   341  348   +7 
Líštěnec   5  5   +0 
Mlýny   14  14   +0 
Mokrá Lhota  223  223   +0 
Nesvačily  313  319   +6 
Opřetice  59  57   -2 
Ouběnice  117  110   -7 
Petrovice  14  14   +0 
Radošovice  80  81   +1 
Semovice  56  57   +1 
Strženec  21  27   +6 
Tožice   77  76   -1 
Tvoršovice  59  69   +10 
Vojslavice  25  27   +2 
Zahořany  27  27   +0 

CELKEM  4351  4379   +28

Počet osob s pobytem (trvalým i povoleným) na území města Bystřice k 31. 12. 2022  je 
4531. Bohužel, evidence obyvatel obdržela přístup k datům o cizincích až v září roku 
2022. V září do evidence přibyli i cizinci, kteří žili na území města Bystřice dlouho-
době (tedy před zářím 2022). Přírůstek cizinců není v tabulce výše zohledněný, pro-
tože porovnání lednového a prosincového stavu by bylo značně zkreslené.

Text: Denisa Havelka Říhová Bystřice, PR města Bystřice
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Rok 2014
Proměna za posledních třicet let: 1991-2020

Text: Daniel Štěpánek, místostarosta města Bystřice

NÁSTAVBA NAD JÍDELNOU ZŠ
Dostatečnou kapacitu pro mateřskou ško-
lu zajistila nástavba nad jídelnou u školy 
základní. V přistavěném patře, které bylo 
dokončeno 31. ledna, vznikly dvě třídy ma-
teřské školy s kapacitou pro 56 dětí, čímž 
se kapacita mateřské školy zvýšila z teh-
dejších 130 dětí na 186. Zároveň byly v ná-
stavbě vybudovány tři třídy školy základní, 
které byly využívány pro keramickou dílnu 
a dvě oddělení školní družiny.

STRATEGICKÝ PLÁN MĚSTA
V první polovině roku 2014 završilo měs-
to Bystřice přípravu a schvalování první-
ho strategického plánu rozvoje města na 
léta 2014 až 2020. Tento program vznikl na 
základě setkávání občanů, zjišťování po-
žadavků jednotlivých zájmových skupin i 
osad a pečlivým sběrem statistických dat. 
Strategický plán definoval okruhy a prio-
ritní oblasti rozvoje města. Na základě zís-
kaných informací pak byly vytvořeny jed-
notlivé karty projektů, z nichž některé byly 
v následujících letech realizovány.

CHODNÍK V JÍROVICÍCH
Od května do října tohoto roku stavěla spo-
lečnost Swietelsky stavební s.r.o. chodník 
v Jírovicích. Jednalo se o chodník v úse-
ku státní silnice I/3 směrem k autobusové 
zastávce v Jírovicích. Součástí stavby bylo 
vybudování části dešťové kanalizace, opěr-
né gabionové zdi, nového veřejného osvět-
lení, zábradlí u vodní nádrže, autobusové 
zastávky a samotný chodník ze zámkové 
dlažby. Celkové náklady celé stavby se po-
hybovaly kolem 6,5 milionu korun.

SVOZOVÉ AUTO
V rámci projektu „Svozová technika a do-
plnění systému separace a svozu odpadu“ 
získalo město Bystřice svozový vůz na svoz 
tříděného odpadu a 50 nových barevných 
nádob na tříděný odpad (plast, papír, sklo 
a tetrapacky). Vše v celkové částce 3,4 mi-
lionu korun. 

OPRAVA KAPLIČKY V RADOŠO-
VICÍCH
Koncem měsíce května byla dokončena 
kompletní rekonstrukce kapličky Panny 
Marie Lurdské v Radošovicích. Kaplička 
byla nejprve odizolovaná, dále byly oprave-
ny stěny, vyměněna střešní krytina a pod-
laha. Kaplička získala nové vstupní dveře a 
zprovozněn byl také zvon. Slavnostní zno-
vuvysvěcení kapličky se konalo 31. května 
za přítomnosti bystřického pana faráře.

ZATEPLENÍ STARÉ BUDOVY ZŠ
V měsících srpen až říjen proběhlo kom-
pletní zateplení staré budovy základní 
školy. V rámci schváleného projektu byla 
vyměněna většina dřevěných oken, vcho-
dové dveře, zateplena podlaha v půdním 
prostoru a kompletně zateplený obvodový 
plášť budovy. Škola také dostala současnou 
barevnost. 

ALEJE
V rámci dotace provedlo město Bystřice 
v podzimních měsících výsadbu nových 
stromů u cest. Ovocné aleje vznikly nad 
Opřeticemi a u komunikace od Petrovic 
směrem na Radošovice. Cesta z Bystřice na 
Vyzradilku byla osázena mladými duby.

KOMUNÁLNÍ VOLBY
Komunální volby proběhly ve dnech 
10. a 11. října. Na území města Bystřice zís-
kalo nejvíce hlasů hnutí ANO 2011, které za 
5 668 hlasů obdrželo 4 mandáty. Druhou 
nejúspěšnější politickou stranou byla byst-
řická ODS, která za 5 171 hlasů získala také 
4 mandáty. Se třemi mandáty následovala 
strana TOP 09 a po dvou mandátech obdr-
žely ČSSD, KDU-ČSL a KSČM. Na prvním 
povolebním veřejném zasedání Zastupitel-
stva města Bystřice bylo na další 4 roky 
schváleno nové vedení města ve složení: 
starosta Mgr. Daniel Štěpánek, místosta-
rosta Ing. Tomáš Semrád, radní Milan 
Vosátka mladší, Ing. Josef Šembera a Pavel 
Babiš.

Koncem roku 1990 proběhly v Bystřici první demokratické volby a začala nová etapa vývoje města. 
Od té doby se udála celá řada změn, a hlavně nám za tu dobu vyrostla celá jedna generace občanů. 
Připomeňme si tedy na stránkách našeho zpravodaje po jednotlivých letech, co se vlastně za těch 

30 let nedávné historie událo.

Nástavba nad jídelnou

Znovuvysvěcení kapličky

Alej nad Opřeticemi

Zateplení budovy základní školy
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POVĚST

Proč se jedné lesní cestě říká „na kšandě“

Kšandy, šráky, tráky, kšíry nebo šle… To-
lik názvů pro tento oděvní doplněk exis-
tuje a možná to nejsou všechny. Dalo by se 
říct, že název šle má ze všech jmenovaných 
nejlepší pověst, snad pro svou neutrální 
zvukovou podobu, přesto většina z nich 
pravděpodobně nemá svůj původ v Česku 
a nejspíš jsme si je převzali nejen z němči-
ny, ale třeba i slovenštiny, odkud máme 
tráky, původně pás k trakaři. Co mají spo-
lečné, je fakt, že všechny svým původním 
významem vyjadřují popruhy.
Příběh šlí začíná už v 18. století, kdy muži 
nosívali pruhy látky jednoduše připevněny 
ke knoflíkům přišitým na kalhotách. Bylo to 
pohodlné a kalhoty pevně držely a svému 
majiteli nesjížděly, ani jej neškrtil utažený 
opasek. Proto byly doplňkem vítaným a ob-
líbeným u mužů všech generací.
Cestu s tímto názvem najdeme nedaleko 
rozcestí nad Líšnem. Dolů podle lesa se 
dostaneme k rybníku Oborák. Pokud se vy-
dáme více vpravo směrem na Miroslav, pů-
jdeme právě tou cestou, kde se říká Kšanda 
nebo Na Kšandě. Dojdeme nejprve k ryb-
níčku Jordán a pak už je to jen kousek do 
vsi.
Před první světovou válkou mnoho zábavy 
pro mladou generaci nebývalo, pracovní 
týden byl o jeden den delší a taneční zábavy 
byly vítaným rozptýlením s možností se-
znamování. Hodně mladých lidí chodívalo 
rádo na tancovačky do hospody U Berán-
ků do obce Miroslav. Tenkrát, když se stal 
tento příběh, bylo v obci 24 popisných čísel 
a žilo tu 21 pěkných děvčat. Chodívala sem 
celá parta mladých chlapců, neboť cesta, 
asi 3 km dlouhá, vedla většinou lesem a bylo 
dobré mít s sebou lucernu nebo baterku, 
aby bylo za šera večer a v časném ránu, kdy 
zábava končila, na cestu lépe vidět. Koncem 
února bylo již tenkrát po sněhu a teploty 
byly nad nulou. Zábava U Beránků skon-
čila a doma je čekali rodiče a také povin-

nosti. Mládenci se pomalu scházeli na návsi 
u kapličky, aby se vydali na zpáteční cestu 
do Bystřice. Vašek však stále nešel. Ostatní 
si říkali, že asi zůstal u budoucí tchyně, ne-
boť měl vážnou známost s jedním místním 
děvčetem. Proto vyrazili na cestu bez něj.
O notnou dobu později se u kapličky Václav 
přec jen objevil a podivil se, že tu již nikdo 
není. Tak musel jít chtě nechtě sám. Nej-
dříve šel docela rychle, myslil si, že ještě 
partu dohoní. Ale po protančené noci mu 
síly brzo došly, tak zvolnil. Rozednívalo se, 
ale místy byl hustý les ještě hodně temný 
a některé stíny budily dojem, jako by tam 
před ním někdo stál. Zastavil se, a proto-
že mu bylo horko z rychlé chůze, sundal 
si kabát a hodil si jej přes rameno. Pořád 
se díval na zvláštní keř nedaleko od cesty, 
protože se mu zdálo, že se hýbe. Jestli mne 
chtějí kluci vystrašit, tak to jim ukážu, že 
o nich vím, pomyslil si. Shýbl se, zvedl ne-
velký kámen a mrštil jím prudce tam, kde 
byl ten podivný stín. Najednou se lesem 
rozlehlo zakvičení a ve Vaškovi se doslova 
zastavil leknutím dech. To už slyšel rozzlo-
bené chrochtání a tušil, že je zle. Na cestu 
vyrazilo viditelně naštvané prase, ale to už 
odhodil kabát a běžel k nejbližšímu stro-
mu s níže položenými větvemi. Drápal se 
po hrubém kmeni a slyšel za sebou dusot 
rozezleného prasete. Ani nevěděl, jak se na 
první větve dostal, jen slyšel, jak pod ním 
něco rejdí a hlasitě funí a ryje zem u kořenů 
stromu. Chvíli čekal, objímal kmen a oddy-
choval, pomalu se vzpamatovával z leknu-
tí. Přišlo mu, že to trvalo strašně dlouho, 
než se pod ním rozhostilo ticho a zdálo se 
mu, že prase poodešlo o pár metrů dál do 
lesa. Sice nebylo vidět, ale pořád měl do-
jem, že ještě nemůže být moc daleko. Aby 
se rozhlédl, vylezl tedy o jednu větev výše, 
ale ta už mu připadala slabší. Raději se po-
kusil lépe na ní otočit, aby ještě neuklouzl 
a také se chtěl dobře přidržet i rukama. Jak 
se tak otáčel, najednou cítil, že to dál ne-
jde. Za něco se mu na zádech chytily kšandy 
a nešlo to uvolnit. Vrtěl se, tahal za ně vol-
nou rukou, ale nic nepomáhalo. Ruce měl 
samou smůlu, strom, na který vylezl, byla 
mladá borovice, větve moc silné nebyly. Jak 
se tak stále vrtěl a přešlapoval, najednou 
něco hlasitě prasklo, jako když střelí. Vě-
tev se zlomila a Vašek letící dolů řval tak, 
že by mu i Hejkal z pohádek mohl závidět.
Ozval se dupot mnoha kopýtek a vzdaloval 

se mezi stromy. Nejspíš ten jekot vyděsil 
vše, co v blízkosti ještě bylo. Vašek zůstal 
chvilku viset jen na kšandách, které knoflí-
ky udržely snad jen o vteřinu déle, než se 
utrhly.  Pád byl tedy pozvolný. Po dopadu 
byl na nohách rychlostí blesku a utíkal ces-
tou k Bystřici, co jen to šlo.
Naštěstí ho nic nehonilo, ale i tak doběhl na 

pole nad Líštěncem jako štvanec, celý zpo-
cený. Oddychl si, až když se dostal na silni-
ci. Teprve odpoledne se vydal hledat kabát, 
který tam zahodil. Šel společně se dvěma 
kamarády, kterým vyprávěl, co se mu při-
hodilo. Kabát našli odhozený na keři černé-
ho bezu. Viděli i strom, na kterém našel 
dočasný úkryt. Z větve tam nahoře ještě 
visely jasně modré roztržené kšandy, co se 
tam zachytily. Bylo je vidět zdaleka a zůsta-
ly tam ještě mnoho dalších let, dokud se 
úplně nerozpadly.

Text: Miroslava Michálková, redakce | Foto: Marek Bílek



Hlas Bystřice č. 2 / 2023 21

SOBĚSTAČNÝ DŮM

S INSTALACÍ
DO 3 MĚSÍCŮ

NA KLÍČ

ZDARMA VYŘÍDÍME: · DOTACE Nová 
  zelená úsporám

· PŘIPOJENÍ 
  do distribuční sítě  

Recykab s.r.o.
Černoleská 1930
256 01 Benešov

Miroslav Tůma
T +420 725 761 303
E miroslav.tuma@recykab.cz recykabsolar.cz

ZÁLOHA

0 Kč
PŘI PODPISU 

SMLOUVY!

FOTOVOLTAICKÉ
ELEKTRÁRNY

TEPELNÁ
ČERPADLA

FOTOVOLTAICKÝ
OHŘEV VODY

Instalujeme pouze ověřené kvalitní komponenty s možností servisu v ČR.

INZERCE
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VZPOMÍNKY

 Pomalu jsme se vrátili na most a pak do-
šli na náměstí. Tady na rohu bývala lékárna, 
chtěla jsem vyvolat další vzpomínku.  Pan 
�íha zastavil na kraji parku a začal vyprávět: 
To bylo nedávno, ale já tu pamatuji ještě 
nízký domek, v němž bylo řeznictví. Pak 
dům přestavěli. Dole bylo stále řeznictví, ale 
přibylo patro s byty. �ž po válce tu byla lé-
kárna, nad jejímž vchodem byl balkon. 
Vzpomínám si, že prvním lékárníkem byl 
pan Sucharda� měl zvláštní křestní jméno, 
myslím, že René. Když jsem omarodil nebo 
někdo z rodiny, chodívalo se k němu pro 
prášky, nejčastěji takzvané harburny. Har-
burn byl chininový prášek v oplatce velikos-
ti zhruba dnešní koruny, ale o něco tlustější 
� asi tak půl centimetru. Nesměl se roz-
máčknout na lžičce jako třeba aspirin, to 
potom chutnal strašně hořce a dostat ho do 
dětí bylo takřka nemožné. Ještě že dnes už je 
dost jiných léků. 

Vra�me se ale k lékárníkům: Po panu 
Suchardovi vedl lékárnu dlouho pan Ze-
man. V té době bylo postaveno zdravotní 
středisko s novou lékárnou. Potom tu pů-
vodní lékárnu vystřídala nějaká banka, pak 
šikovná cukrárna, té bylo škoda, člověk si  
v ní mohl chvíli příjemně odpočinout. Ně-

jaký čas tam také prodávali obnošené šat-
stvo a teď je tu večerka. O kousek dál, kde je 
nyní sklad, bývala filiálka záložny. 

Do vedlejšího domu jsme chodívali pro 
boty, měl tam obchod �a�a �obrázek�. Po 
válce tam v polovině domu udělali byt  
a v krámku vedle bylo řeznictví. Panečku, 
tam měli výborné uzené. Ve dvoře býva-
la parádní udírna se širokým vstupem do 
komína� vešlo se do ní pěkných pár kous-
ků dobře naloženého masa. Udívalo se  
v zimních měsících, většinou odpoledne  

a přes noc. �elou ulicí se pak až do ranních 
hodin nesla omamná vůně. Dneska se udí  
 elektrických zařízeních, ale tenkrát to byl 
hotový obřad: Topilo se jen určitými dru-
hy dřeva, aby chu� byla přesně taková, jaké 
chtěl mistr uzenář docílit. Jen toho tvrdé-
ho a švestkového nebo třešňového dřeva, 
co na to bylo potřeba. �le když ještě teplý 
kousek té dobroty zavoněl na talíři, to byla 
panečku pochoutka... 

Při tom vzpomínání člověk docela dostane 
hlad. Takže si to dopovíme zase někdy příště.

PEDIKÚRA
Michálková Martina

733 214 147

POSKYTUJI PROFESIONÁLNÍ PEDIKÚRU
 LÁZEŇSKOU
 PŘÍSTROJOVOU
 KOMBINOVANOU       

A DALŠÍ NOVÉ SLUŽBY

APLIKACE NEHTOVÝCH ROVNÁTEK
INDIVIDUÁLNÍ SILIKONOVÉ KOREKTURY

 VHODNÉ I PRO DIABETIKY A DĚTI
 NA VAŠE OBJEDNÁNÍ
 S KVALITNÍ PÉČÍ
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KOREKTORY

Kvalitní čištění a úklid

• Kanceláře
• Činžovní domy
• Koberce
• Pohovky, křesla
• Matrace
• Interiéry aut

www.cistenikobercuasedacek.cz 
www.cisteninakladnichaut.cz

Kontakt:
Jiří Dušek 
+420 730 828 897 
cistenibenesov@seznam.cz
IČ: 64002047 
DIČ: CZ7304152394

Už nemusíte nikam jezdit. Čištění provedeme u Vás na místě:
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Bystřice, Benešov, Vlašim, Votice, Týnec, Sedlčany, Sázava a okolí.
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Daňová a účetní fi rma DANĚ ZID s.r.o.

Kontakt: 604 700 123, email: zid@centrum.cz nebo osobně v kanceláři Dr. E. Beneše 26

ZPRACOVÁVÁME:
účetnictví
vedení daňové evidence
daňová přiznání
mzdy

PRO PLÁTCE DPH:
zpracování podkladů pro DPH
vedení záznamní povinnosti
elektronická podání DPH i kontrolní hlášení

kancelář Bystřice Dr. E. Beneše 26
praxe více než 20 let
pracujeme na smlouvu a cena je 
stanovena dle možností podnikatele
zastupujeme při jednání s F, ZP a OSSZ
informace a poradenství je zdarma

Zdeněk Dvořák
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PRODEJ
KUŘIC
2023

Tel. 602 115 750
www.drubez-novak.cz

FIRMA NOVÁK RADOMYŠL
Bystřice, náměstí II. odboje, 13:30 hod.
Dny: 8.3. | 5.4. | 3.5. | 31.5. | 28.6. | 26.7. | 
23.8.| 20.9. | 18.10. | 15.11. 

• Červené, černé, kropenaté, modré, 
žíhané, bílé

• Stáří: 20 týdnů
• Cena: 240 Kč/ks

IHNED 
PŘIJMEME

Kontakt: Milan Vosátka, tel.: 777 764 231,
e-mail: milanml@vosa-mvs.cz

• ŘIDIČE nákladního vozidla 
s hydraulickou rukou

• BAGRISTU (strojníka)

Nabízíme: hlavní pracovní poměr, dobré 
platové ohodnocení, odměny dle schopností, 
firemní slevy na nákup stavebního materiálu, 
prací atd., možnost zajištění ubytování i 
pronájem bytu, práce po celý rok, příjemný 
kolektiv.




